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از خرس قهوه ای پردیسان 
خبری نیست

ایســنا: معاون یگان سازمان حفاظت 
محیــط زیســت بــا تشــریح آخریــن 
توله خرس  جســت و جوی  وضعیــت 
گمشــده در پارک پردیســان، از ردیابی 
به کارگیــری  هلال احمــر،  ســگ های 
پهپــاد و کارگذاری طعمــه و دوربین 
تله ای بــرای پیدا کردن این حیوان خبر 
داد. منوچهــر فلاحــی توضیــح داد: 
«فعلا نتیجــه خاصی درباره چگونگی 
گم شــدن این حیوان به دست نیامده 
اســت. البتــه موضوع ســرقت تا حد 
زیادی منتفی اســت، چراکه همان روز 
که متوجه گم  شــدن حیوان شــده اند، 
پارک پردیسان  توله خرس در محدوده  
دیده  شده است. شــخصی که حیوان 
را دیــده، خــودش درباره گم شــدن و 
رها شــدن آن اطلاع رسانی کرده است 
و همین موضوع نشان می دهد سرقت 
مطــرح نیســت». او در پاســخ به این 
پرســش که توله خرس پنجشنبه (۸ 
خرداد) گم شــده  یا پنجشــنبه متوجه 
«اطلاعات  آن شده اند، گفت:  گم شدن 
و  حفاظــت  کل  اداره   را  تکمیلــی 
ســازمان  حیات وحــش  مدیریــت 
کرد.  اعــلام خواهــد  محیط  زیســت 
قرنطینه که محل نگهداری توله خرس 
بــوده و در ضلع شــمال غــرب پارک 
پردیسان واقع شــده، زیر نظر این دفتر 
فعالیــت می کنــد. اگرچــه فعالیــت 
بخشی از این مکان به پیمانکار سپرده 
شده، اما نیروهای سازمان در این محل 
مستقر هســتند. درباره اینکه این  گونه 
چطــور از قفس خــود بیــرون آمده، 
نتیجه نهایی حاصل نشــده اســت». 
او درباره اقداماتی که برای پیدا شــدن 
توله خرس انجام می گیرد، گفت: «هر 
شــب اعضای پیمانــکار کلینیک پارک 
پردیســان، یگان حفاظت استان تهران 
و اســتان البرز در محــدوده احتمالی 
گشــت می زننــد و پیمایــش میدانی 
انجــام می دهند. همچنیــن طعمه و 
دوربیــن تلــه ای (camera trap) کار 
گذاشــته شــده اســت. روز اول چهار 
ســگ  ردیاب هلال احمر همــکاری و 
توله خرس را رد زنی کردند. بر اســاس 
شرح وظایف، تمام تلاش خود را برای 
پیدا شــدن توله خرس به کار خواهیم 
گرفت. چگونه گم شــدن او در اولویت 
بعدی قرار می گیــرد و حالا موضوعی 
که در دســتور کار قرار دارد، پیدا شدن 

توله خرس است».
معاون یگان ســازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشــاره بــه خطراتــی که 
توله خــرس را تهدید می کنــد، افرود: 
«این توله خرس بســیار کوچک است 
و آســیب نخواهــد زد، اما بــه دلیل 
موقعیــت پارک، خــودش در معرض 
خطراتی قرار گرفته اســت. سگ هایی 
در پــارک پردیســان پرســه می زننــد 
کــه ممکن اســت به خرس آســیب 
بزنند و نرســیدن غذا بــه آن نیز یکی 
از تهدیــدات برای جانش محســوب 
می شــود. همچنین چنــد بزرگراه در 
مجاورت پارک قــرار دارد و اگر خرس 
وارد این محدوده شــود، تصادف او با 
در  خودروهای عبوری محتمل است. 
اولین دغدغه سالم بودن  این شــرایط 
خرس اســت». به گفته او، بر اســاس 
آخرین نتایج به دست آمده، توله خرس 
هنوز در پارک است؛ هم محیط بانانی 
که برای گشــت زنی آمدند او را دیدند 
و هم اولین نفری کــه او را دیده تأیید 
کرده که در پارک بوده اســت. هر کجا 
که احتمال حضــور توله خرس وجود 
داشته باشد، پایش می شود. شنبه شب 
توله خرس  با وجــود گشــت زنی،  نیز 
پیدا نشــد. او ادامــه داد: «مکانی که 
حیــوان به آن پنــاه می بــرد غیر قابل 
پیش بینی اســت و بر همین اســاس 
طعمه هــا را در تمام نقاط احتمالی و 
هر کجا که نیزار اســت، کاشته ایم. این 
حیوان توله است و از مادر نیز آموزش 
ندیده اســت. کارهایــی را به صورت 
بنابراین هر کجا  انجام می دهد  غریزی 
ممکن است حضور داشته باشد. حتی 
پارک  درختــان توت بلنــدی  دارد که 
توله خرس نیز از تــوان بالا رفتن از این 
درختــان  برخوردار اســت». او به این 
نکته هم اشــاره کرد که در روز اول از 
پهپاد استفاده شد اما به این حیوانات 
ردیاب متصل نیســت و فقط بر اساس 
احتمالاتی که در نظر گرفته می شود و 
اطلاعاتی که بعضی همکاران از دیدن 
او در پارک ارائه می کنند، جســت و جو 

ادامه پیدا می کند.

واکنش به یک گزارش
روابط عمومی ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی وزارت آموزش به انتشــار گزارشی با عوان «خطر جدایی آموزش از 
دولت» پاســخ دادند. در متن این پاسخ آمده است: «بر اســاس مواد (۱۵) و (۱۶) 
قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز غیردولتی، «الگوی تعیین شهریه» با در نظر 
گرفتن مجموعه ای از عوامل شــامل دوره تحصیلی، ســطح آموزشی و پرورشی، 
برنامه های ســالانه، فعالیت های فوق برنامه، فضای فیزیکی، شــرایط منطقه ای، 
تجهیزات، رتبه بندی مدارس و نرخ رســمی تورم کشور، تدوین و پس از بررسی در 
شورای راهبردی، برنامه ریزی و نظارت مرکزی، به تأیید نهایی رسیده و به ادارات کل 
آموزش  و پرورش استان ها ابلاغ می شود. این الگو مبتنی بر هزینه تمام شده واقعی 
و الزاماتی چون رعایت ســند تحول بنیادین، پوشــش بیمه ای و حقوقی کارکنان 
مطابق قانون کار، به کارگیری نیروهای متخصص مطابق ضوابط گزینشی آموزش  و 
پرورش، ملاحظات معیشــتی اولیا و همچنین نظرات مؤسســان تنظیم می شود. 
شهریه نهایی پیشــنهادی پس از تصویب در شورای شهریه شهرستان/منطقه، به 
تأیید شــورای نظارت استان رسیده و قابلیت ابلاغ می یابد. مؤسسان نیز در صورت 
اعتراض به نرخ تعیین شــده، می توانند درخواســت تجدیدنظــر خود را به کمیته 
تخصصی شــورای مرکزی ارائه کنند. شهریه های اعلام شده در دو بخش «شهریه 
مصوب» و «شــهریه فوق برنامه» تفکیک می شــود و پرداخت آن صرفا از طریق 
ســامانه مشارکت ها صورت می گیرد. مؤسســان موظفند قرارداد شهریه را با اولیا 
به صورت رســمی منعقد کرده و هرگونه دریافت اضافی خارج از توافق و ضوابط 
ممنوع اســت. همچنیــن هزینه های جانبی مانند ســرویس، لباس فــرم، ناهار و 
میان وعده، مشمول نظام نرخ گذاری ستاد تنظیم بازار بوده و صرفا با توافق طرفین، 

تأیید انجمن اولیا و مربیان و اداره آموزش  و پرورش محل، قابل دریافت است.
در راستای نظارت بر اجرای صحیح این مصوبات، سیاست های راهبردی 
و عملیاتی متعددی از ســوی ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی طراحی و 
اجرا شده اســت. از جمله این اقدامات می توان به تدوین دستورالعمل های 
ارزیابی عملکرد مدارس، آسیب شناســی دوره ای الگوی شــهریه، تشــکیل 
شــوراهای نظارت منطقه ای و اســتانی، همکاری با نهادهای نظارتی کشور، 
ایجاد ســامانه الکترونیکی شکایات، امکان استعلام برخط شهریه و طراحی 

فرم قرارداد رسمی اشاره کرد.
بازدیدهــای میدانــی منظم، بهره گیــری از ظرفیت نظارت همتا توســط 
مؤسســان و تشکیل پرونده تخلفات در صورت دریافت شهریه مازاد، از دیگر 
تدابیر نظارتی اســت. مطابق قانون، در صورت احراز تخلف، شهریه اضافی 
مســترد شده و با مؤسسان یا مدیران متخلف طبق مقررات برخورد می شود؛ 
به طوری که از ســال ۱۴۰۱ تاکنون، مجموعا ۶۵۵ رأی شــامل اخطار، توبیخ، 

عزل، لغو مجوز و سایر اقدامات انضباطی در این حوزه صادر شده است.
در خصوص دلایل افزایش شهریه ها نیز لازم به ذکر است که سه مؤلفه اصلی 
حقوق و دســتمزد کارکنان (حدود ۵۰ درصد شهریه)، اجاره بها یا هزینه استهلاک 
و نگهــداری فضاهای آموزشــی (حدود ۳۵ درصد) و هزینه هــای جاری و تأمین 
تجهیزات (حدود ۱۵ درصد) بیشترین سهم را در الگو دارند. تغییرات سالانه در نرخ 
دستمزد بر اساس قانون کار، افزایش اجاره بهای اماکن آموزشی و رشد هزینه های 
جاری از عوامل اصلی رشــد شهریه ها در سال های اخیر به شمار می روند. وزارت 
آموزش  و پرورش ضمن تأکید بر شفافیت فرایند تعیین شهریه، همواره در راستای 
حفظ تعادل میان کیفیت خدمات آموزشی و توان اقتصادی خانواده ها گام برداشته 

و بر نظارت مستمر و قانونمند بر فعالیت مدارس غیردولتی متعهد است».

کرونا، ویروس تنفسی غالب در جامعه  است
ایلنا: دبیر انجمن متخصصین عفونی کشور گفت: «جهش های امیکرن 
و ســویه های آن زیــاد اســت و آن قــدر ســریع تغییر می کننــد که تا 
واکسن سازها بیایند برای ســویه جدید  واکسن طراحی کنند و وارد بازار بشود، 
واریانــت جدیدی از امیکرن دوباره در گردش آمده اســت». آمیتیس رمضانی 
درباره شــیوع ســویه جدید کرونا گفت: «از اواخر فروردین مــاه افزایش موارد 
داشــتیم. قبل از این مدت هم بوده، اما نســبت به بقیه بیماری های ویروسی 
تنفسی مثل آنفلوانزا و سرماخوردگی و سینو ویروس کمتر بوده است. از اواخر 
فروردین که هوا گرم شــد، بقیه ویروس های تنفســی و سرماخوردگی ها کمتر 
شــدند و موارد کرونا بیشتر شناسایی شد. در حال حاضر ویروس تنفسی غالب 
کــه در جامعه در گردش اســت، کروناســت». او افزود: «اگر کرونا به شــدت 
آنفلوانزا نیســت، به خفیفی ســرماخوردگی هم نیســت. علائم آن گلو درد، 
بی حالی شــدید، ســر درد، بدن درد و خستگی اســت. همان علائمی که کرونا 
همیشــه داشت. به ویژه از زمان شــیوع امیکرن ما شاهد چنین علائم تنفسی 
بوده ایــم. بر خلاف آنفلوانزا کــه معمولا تب و لرز شــدید دارد، تب و لرز در این 
بیماری خفیف است. اما از نظر حال عمومی، گلو درد ایجاد می کند و بی حالی 
آن یک هفته تا ۱۰ روز طول می کشــد». رمضانی با تأکید بر تفاوت ویژگی های 
ســویه فعلی با سویه های پیشــین ادامه داد: « پنج سال پیش سویه ووهان را 
داشــتیم. بعد از دو سال که از سویه ووهان گذشت، ما شاهد جهش های بتا و 
دلتا بودیم. این سویه ها که آمدند، کرونا تغییر کرد و به یک سویه جدید به اسم 
امیکرن تبدیل شد. امیکرن که تقریبا از دو، سه سال پیش آمده، جهش هایش 
در حدی بوده که با سویه اولیه که پاندمی ایجاد کرد، متفاوت است. امیکرن از 
نظر بیماری زایی و شدت علائمی که ایجاد می کند، خیلی کمتر از سویه ووهان 
اولیه اســت و کشــندگی بیماری کمتر اســت و به همین دلیل، این بیماری از 

وضعیت اضطراری خارج شد».

گرانی و خاموشی، راه حل اساسی نیست
قطعا دولت برای اجرای طرح هــا و برنامه های بنیادین و پایدار با  

محدودیت منابع روبه رو اســت، اما اگــر از دیدگاه دولت، موضوع 
ناترازی انرژی اولویت نخســتین و ابََربحران کشــور اســت، لازم و 
ضروری اســت که در یک تصمیم شجاعانه با جابه جایی برخی از 
اولویت هــا و تخصیص منابع از بخش های کمتر ضــروری به بخش انرژی و 
ســرمایه گذاری فوری در این بخش همت گمارد. بدیهی اســت در صورتی که 
مذاکرات ایران و آمریکا قرین توفیق باشــد، از ســرمایه گذاری های خارجی نیز 
به عنوان مکمل طرح ها و برنامه ها می توان استفاده کرد. اما از آنجا که رسیدن 
به توافق و آثار مثبت آن زمان بر اســت، پیشنهاد جابه جایی اولویت های منابع 
برای غلبه بر بحران دامنه دار و ایران ســوز انرژی ضرورتی انکارناپذیر اســت. 
دولــت در این زمان بیــش از هر وقت دیگــری به نیروهــا و مدیران مجرب، 
متخصــص، دلســوز و کارآمد نیازمند اســت کــه کمبود آن در ســطح عالی 
دولت به شــدت محسوس اســت. برای این منظور هم دولت باید تدبیر کند و 
بــا جابه جایی نخبگان کارآمد به جای مدیــران بی کفایت فرصت حل بحران 
و پیدایش مســیرهای کم هزینه و مطمئن را از دســت ندهد. بدیهی است که 
دســتیابی به چنین روش ها و برنامه هایی، نیازمند حضور کارشناســان خبره و 

مشاوران برجسته ملی و بین المللی در مراکز تصمیم گیری کشور است.

گزارش «شرق» از مشکلات دانشجویان ساکن در خوابگاه های دانشگاه شهید بهشتی که از ابتدایی ترین امکانات محروم هستند

جیره بندی آب و مسمومیت غذایی  
اغلب غذاها طعم و بوی نامطلوبی دارند،  آب گرم را جیره بندی کرده اند و در ساعت های مشخصی می توان حمام کرد

خبر روز بازتاب

خبر روز

یادداشت

جامعهجامعه

«آب  گرم جیره بندی شــده، غذای بی کیفیــت و آلوده. اتاق های 
شلوغ و هزینه  بالای رفت و آمد»، تنها بخشی از مشکلات دانشجویان 
دانشــگاه شــهید بهشتی اســت که به «شرق» منتقل شــده؛ آنها 
می گویند از زمان ورودشــان به خوابگاه، دچار مشــکلات گوارشی 
شده اند. از چند دهه قبل تاکنون، مشکلات دانشجویان و زندگی های 
خوابگاهی، از نســلی به نسل دیگر منتقل شده. نه از تعدادش کم 
شده و نه شکلش تغییر کرده. داستان همان است: غذای بد. جای 
خواب بد. اتاق های تنگ و شلوغ و شرایطی که تحصیل را برای شان 
سخت تر کرده است. دانشجویان شهید بهشتی همواره درباره جای 
خواب و غذای شان اعتراض داشــته اند و تجمع های پیوسته ای در 
این زمینه داشــته اند. یک بار به دلیل کیفیت پایین غذاست، یک بار 
در اعتراض به امنیت رفت و آمدشــان. یک بار به شرایط گرمایشی و 
سرمایشــی. ماجرا آن زمان خطرناک تر می شود که خبر مسمومیت 
با گاز دانشــجویان منتشر می شــود. مثل مسمومیت با گاز تعدادی 
از دانشــجویان شــهید بهشــتی یا خبری که چند روز پیش درباره 
مســمومیت ۱۷ دانشجوی دختر ســاکن خوابگاه دانشــگاه ایلام 
منتشــر شد. علت، نشت گاز اعلام شد و معاون وزیر علوم گفت که 
بیشــتر شــوفاژخانه های خوابگاه های قدیمی  اند و نیاز به بازسازی 
دارند. هر چند هنوز مســمومیت های غذایی در رتبه اول قرار دارند. 
در اردیبهشت امســال دانشجویان علوم پزشکی زاهدان هم با غذا 
مسموم شدند. تعداد مسموم شده ها صد نفر اعلام شد. از دانشگاه 
فرهنگیان ورامین هم خبر مسمومیت غذایی با تن ماهی منتشر شده 

بود که منجر به انتقال ۳۶ دانشجو به بیمارستان شد.

 شرایط سخت حمام کردن
«نریمان» یکی از دانشجویان این دانشگاه  است. دو سال از اولین 
باری که او به عنوان دانشجو وارد دانشگاه شهید بهشتی شد و زندگی 
خوابگاهی را تجربه کرد،  می گذرد؛ تجربه ای که البته در همین مدت 
نه چندان زیاد هم آثاری منفی بر سلامت جسمی او گذاشته است. 
او به «شــرق» می گوید چگونه کیفیت پایین غذای دانشــگاه باعث 
ایجاد مشکلات مداوم گوارشی برای او و برخی دیگر از دانشجویان 
شده است: «ابتدایی ترین امکاناتی که خوابگاه و دانشگاه باید برای 
دانشــجویان مهیا کند، خورد و خوراک اســت. غذایی که باید سالم 
و باکیفیت باشــد. اما در دانشگاه ما شــرایط این گونه نیست». او به 
غذایی که چند روز پیش در سلف خوابگاه توزیع شد،  اشاره می کند: 
«شــام خورش آلو بــود. من فقط کمی از این غــذا را خوردم و یک 
ساعت بعد احســاس کردم حالم به شدت بد شــده. هم اتاقی من 
هم از همان غذا خورد،  حال او هم بد شــد. هر دو علائم یکســانی 
داشــتیم. از آن روز تاکنون دچار  مشکلات گوارشی خاصی شده ایم. 

وضعیت غذایی دانشــگاه ما بسیار ضعیف است، به 
شکلی که اغلب غذاها طعم و بوی نامطلوبی دارند.  
مکاتباتی هم درباره این موضوع با دانشگاه شده اما 
هیچ تغییری اتفاق نیفتاده است». «نریمان» از مشکل 
جدیدی می گوید که به مشکلات دانشجویان ساکن در 
خوابگاه دانشگاه شهید بهشتی اضافه شده و آن هم 
شرایط سخت استحمام است: «تنها در ساعت های 
مشــخصی می توانیم از حمام استفاده کنیم، خارج 
از ســاعات تعیین شــده آب گرم نیســت. تا دو هفته 
پیش از ســاعت ۳ تــا ۶ صبح و ۶ عصر تا ۱۱ شــب 
امکان اســتفاده از حمام را داشتیم. از چند روز پیش 
ساعت ها تغییر کرد و مقرر شد دانشجویان می توانند 
از ســاعت ۳ تــا ۸ صبح و ۴ عصر تا ۱۱،  ۱۲ شــب از 
حمام اســتفاده کنند. مگر می شود حمام را ساعتی 

کرد؟ به علاوه اینکه گاهی آخر شــب هم ناچاریم با آب ولرم حمام 
کنیم. ما مشکلات آب در تهران را درک می کنیم اما مدیریت بهتر آب 
خوابگاه امکان پذیر است،  مثل استفاده از تانکر آب». او از وضعیت 
بــد اینترنت در خوابگاه ها هم گلایه می کند؛ شــرایطی که به گفته 
«نریمان» در خوابگاه دختران پررنگ تر اســت: «دختران هم کلاسی  
ما می گویند گاهی در خوابگاه های شــان آنتن دهی موبایل به شدت 
ضعیف می شود. این مسئله برای دانشجوهایی که از خانواده دورند، 

سخت  است».

مشکلات گوارشی دانشجویان
پنج ســالی می شــود که «علی» ســاکن خوابگاه های دانشگاه 
شــهید بهشتی شده. یک  بار در دوران کارشناسی و حالا هم در دوره 
کارشناسی ارشــد. او هم در گفت وگو با «شرق» موضوع کیفیت بد 
غذا در دانشگاه شهید بهشتی را تأیید می کند: «از زمانی که دانشجو 
شــده ام و در خوابگاه زندگی می کنم، به انواع مشــکلات گوارشــی 
ماننده درد معده و مشکلاتی در دفع دچار شده ام. این تنها مشکل من 
نیست و بسیاری از دانشجویان از جمله هم اتاقی ها یا هم کلاسی هایی 
که در خوابگاه زندگی می کنند هم با همین عوارض دست و پنجه نرم 
می کنند. حقیقت آن است که بسیاری از مواقع مواد استفاده شده در 
غذا، مانده یا فریزری است. گاهی هم کاملا مشخص است که غذای 
باقی مانــده از وعده های قبلی را توزیع می کنند. این موضوع کاملا از 
طعم و بوی غذا مشــخص است. از طرف دیگر بعضی غذاها مانند 
ماکارونی ســریعا خراب و غیرقابل استفاده می شوند، یعنی از زمان 
دریافت غذا تا خوردن آن گاهی تنها نیم ســاعت فرصت داریم. این 
غذاها حتی در یخچال هم ســریعا فاســد می شوند. مرغ هم گاهی 
اوقات به شــدت بدشکل و بدبو اســت، تا جایی که ناچار می شویم 
غذا را دور بریزیم. ما انتظار داریم که دانشــگاه به ما پاســخ مناسب 
داده و این شــرایط را بهبود دهد». تأمین غــذا از بیرون خوابگاه هم 
برای دانشجویان این دانشگاه دشــوار است. به ویژه برای آنهایی که 
در خوابگاه های داخل دانشگاه در ولنجک زندگی می کنند: «دانشگاه 
از مرکز شــهر دور اســت، داخل دانشــگاه هم برخلاف بســیاری از 
دانشــگاه ها، فروشــگاهی که اجناس را با قیمت متناسب با شرایط 
دانشجویان عرضه کند، وجود ندارد. در فروشگاه خوابگاه ما اجناس 
کم کیفیت و گران است. از طرف دیگر اجناس شان هم کامل نیست. 
مثلا گاهی مواد غذایی مانند ســیب زمینی و پیاز فروخته نمی شود. 
حتی ساندویچی که بوفه دانشگاه می فروشد هم کم کیفیت و گران 
اســت. از طرف دیگر رفت و آمد به مرکز شهر به ویژه از ساعت شش 
و هفت عصر به بعد بســیار ســخت می شــود و کرایه ها بالاست. 
وســیله نقلیه به راحتی پیدا نمی شود و ماشین های گذری هم چند 
برابر قیمت پول می گیرند تا ما را از داخل شــهر به دانشگاه برسانند 

و برعکس. دانشــگاه هیچ فکری برای رفت و آمــد ما به دیگر نقاط 
شهر نمی کند. این وضعیت به ویژه برای دانشجویانی که از نظر مالی 
در شرایط نامناســبی قرار دارند، بسیار سخت تر است». علی اضافه 
می کند: «دانشــجویان، نماینده هایی دارند که باید پیگیر مشــکلات 
باشند اما فعالیت آنها کم است و در این زمینه با دانشجویان صحبت 
نمی کنند. وقتی دانشجوی کارشناسی بودم، این نماینده ها بیشتر پیگیر 
درخواست های خودشان بودند و حضورشان جنبه نمایشی داشت. 
آنها بیشتر در جبهه مسئولان دانشــگاه بودند تا طرف ما. نمی دانم 
درحال حاضر شرایط چگونه است اما اگر تغییری ایجاد شده بود، اثر 
آن هم قابل مشاهده بود». او هم به مشکلات استحمام دانشجویان 
و در دسترس نبودن مداوم آب گرم اشاره می کند: «خوابگاه ما هشت 
حمام دارد که گاهی خراب هستند، یکی در ندارد، یکی دوش ندارد، 
یکی هم شیر آب. یعنی برای ۲۰۰ دانشجوی ساکن در خوابگاه تنها 

سه یا چهار حمام قابل استفاده است».

اتاق های شلوغ و کوچک
«پرســتو» در یکی از خوابگاه های سطح شــهر ساکن است. او 
در گفت وگو با «شــرق» از فضای کم اتاق ها گلایه می کند: «اتاق ها 
در خوابگاه ما شــش تخته هستند، در حالی که فضای اتاق برای این 
تعداد بســیار کم اســت و حتی برای چهار نفر هم مناسب نیست. 
جمعیت زیاد خوابگاه باعث شــده امکان استفاده از سالن مطالعه 
در روزهای امتحان میســر نباشــد. ما در روزهــای فرجه و روزهای 
امتحــان در همین اتاق های شــلوغ درس می خوانیــم». او اضافه 
می کند: «ساختمان خوابگاه ما فرسوده و دارای هشت طبقه است. 
در بسیاری موارد شاهدیم که طبقات بالاتر با مشکل کمبود یا قطع 
آب مواجه می شوند. در چنین شرایطی بچه ها به ناچار برای استفاده 
از ســرویس بهداشتی به طبقات پایین می روند که این موضوع هم 
دسترسی به سرویس های بهداشتی را سخت کرده. از طرف دیگر در 
خوابگاه ما برای بیش از ۳۵۰ دانشجو تنها یک آسانسور وجود دارد. 
صبح ها برای رسیدن به سرویس دانشگاه، بچه ها در مقابل آسانسور 
صف می کشند، اما در نهایت همه موفق به استفاده از آن نمی شوند. 
دو سال است که به ما می گویند یک آسانسور در حال ساخت است، 
اما هنوز از این آسانســور خبری نیست». «پرستو» هم از کیفیت بد 
غذا می گوید؛ کیفیتی که روز به روز هم بدتر می شــود: «غذا خوردن 
روزبه روز سخت تر می شود. مثلا جوجه ای که بین دانشجویان توزیع 
می کنند، گاهی خام و گاهی سوخته است. برنج خوب دم نمی کشد. 

آن قدر به غذا زردچوبه می زنند که قابل خوردن نیست. از طرف دیگر 
در کنار وعده های غذایی هیچ نوع میوه یا سبزیجاتی ارائه نمی شود، 

در حالی که در دیگر دانشگاه ها این گزینه وجود دارد».

می گویند  بودجه نداریم
«فراز ارده» دبیر کل شورای صنفی دانشگاه شهید بهشتی است. 
او درباره مشکلات دانشــجویان به «شرق» می گوید که این نهاد کار 
خود را بعد از ۱۵ ســال، از آذرماه ســال گذشــته آغاز کرد: «حدود 
یک  ماهی اســت که معضل دسترسی به آب هم به دیگر مشکلات 
خوابگاه های کوی ولنجک اضافه شــده است. مســئولان دانشگاه 
می گویند این محدودیت ها مربوط به ســازمان آب اســت و به دلیل 
همین مســئله ورودی آب بــه خوابگاه ها برای مدتــی کمتر از حد 
معمول شد، تا جایی که به مدت ۴۸ ساعت آب در خوابگاه دختران 
قطع شد. این موضوع اعتراضاتی هم به دنبال داشت. با پیگیری  هایی 
که شد، آب به شرایط پایدارتری بازگشت اما به این شکل که استفاده 
از آب با محدودیت های زمانی مواجه شده است. اگر این محدودیت 
نباشد، ممکن است خوابگاه ها به صورت کلی با قطعی آب مواجه 
شــوند. ما به ایــن وضعیت اعتــراض کرده ایم اما ترس مســئولان 
دانشــگاه از این اســت که مخازن آب از این هم خالی تر شده و توان 
تأمین آب سرد را هم از دست بدهند». او درباره انجام تعمیرات لازم 
برای بازگشــت شرایط عادی استفاده از آب توضیح می دهد: «ایجاد 
هرگونه تغییر در سیســتم گرمایش آب مســتلزم قطع چند روزه آب 
است. به ما وعده داده اند در طول تابستان که دانشجو در خوابگاه ها 
نیســت، این تعمیرات انجام شود. اما با توجه به روند کلی دانشگاه 
و موضوع بودجه، در اجرائی شــدن این وعده تردید داریم». او ادامه 
می دهد: «جلساتی با مسئولان دانشگاه درباره معضل آب داشتیم. 
از طرف سازمان آب هم در جلسه حاضر شدند و توضیحاتی درباره 
چرایی بروز مشکل دادند. آنها مدعی بودند که برای تأمین آب مناطق 
مســکونی باید از دبی آبی که وارد مخزن دانشــگاه ما می شود، کم 
کنند. امــا با توجه به اینکه در منطقه ولنجک آب برقرار اســت، به 
نظر ما این شــرایط توجیه پذیر نیســت. به نظر من وضعیت موجود 
نتیجه شیوه مدیریت مسئولان اجرائی کشور است، زیرا بحث کم آ بی 
موضوعی پیش بینی پذیر بود و باید برای آن چاره اندیشی می کردند».

اعتراضات وارد است
درحالی که دانشــجویان خوابگاهی همچنان از شرایط بد غذای 
دانشــگاه انتقاد می کنند اما دبیرکل شــورای صنفی دانشگاه شهید 
بهشتی می گوید از آذرماه سال گذشته و با تشکیل شورای صنفی این 
دانشگاه، به دلیل پیگیری های انجام شده توسط این نهاد دانشجویی 
شرایط بهبود یافته اســت: «البته اعتراضاتی وجود دارد که درست 

است. کیفیت غذای دانشجویی بهتر شده اما همچنان تعریفی ندارد. 
با این حال تاکنون گزارشــی درباره مسمومیت غذایی نداشته ایم. ما 
مواد غذایی استفاده شــده در آشپزخانه دانشگاه را بررسی می کنیم. 
در حال حاضر از برنج ایرانی استفاده می شود. تا مدتی قبل ازگوشت 
یخ زده برزیلی استفاده می شد اما این مسئله هم رفع شد و از گوشت 
کشــتار روز اســتفاده می کنند». ارده، مشــکل اصلی کیفیت غذا را 
مرتبط با پردیس عباسپور عنوان می کند: «پیمانکار و مسئول مربوطه 
فعالیت مناسبی نداشتند. مثلا اندازه کبابی که توزیع می کردند، کمتر 
از حد استاندارد بود و... به همین دلیل یک بازرس برای رصد مسائل 
در این پردیس مســتقر کردیم. برای صبحانه یارانه ارائه کردیم تا هر 
کس به سلیقه خودش از فروشگاه های تعیین شده استفاده کند. به 
هر حال سعی کردیم مشکل این پردیس را از نظر غذایی رفع کنیم».

غذاها در مسیر خراب می شوند
او از مشــکل دیگــری می گوید کــه در رابطه با ارســال غذا به 
خوابگاه های سطح شهر وجود دارد: «هشت خوابگاه در سطح شهر 
داریم که بیشتر دانشجویان تحصیلات تکمیلی هستند، یعنی حدود 
هزار دانشــجو در سطح شهر ســاکن اند. از طرف دیگر دانشگاه هم 
خودروی حمل غذا ندارد و غذاها با ماشــین معمولی از آشپزخانه 
دانشــگاه در منطقه ولنجک به مرکز شهر ارسال می شوند. با توجه 
به بعد مسافت و ترافیک مســیر، غذا چندساعتی در راه می ماند تا 
به دســت دانشجو برسد. این مسئله باعث شــده در بسیاری موارد 
وقتی غذا به خوابگاه ســطح شهر رســیده، بوی نامطبوعی داشته 
باشد. پیشــنهاد شــورای صنفی این بود که یا تأمین غذای ساکنان 
خوابگاه های سطح شهر از طریق یکی از آشپزخانه های سطح شهر 
انجام شــود یا اینکه خودروی حمل غذا خریداری شــود. اما هنوز 
بر ســر این موضوع با دانشگاه چالش داریم. این مسئله حتی تنوع 
غذایی دانشگاه را هم تحت تأثیر قرار داده است. دانشگاه ما در طول 
ترم تابســتان غذاهایی مانند سبزی پلو با ماهی یا سالاد ماکارونی را 
حذف می کند زیرا به دلیل گرمای هوا این نوع غذاها تا رســیدن به 
خوابگاه های سطح شهر کیفیت خود را از دست می دهند». او تأکید 
می کند که مشکلات هم دانشــگاهی ها همچنان پیگیری می شود: 
«دانشگاه هم در برخی موارد با ما همراهی می کند و در برخی موارد 
هم به بهانه نبود بودجه و... از همراهی با ما سر باز می زند. با وجود 
تداوم چالش ها درباره آب و غذا وزارت علوم هر ســال هم ظرفیت 
ورودی به دانشگاه ما را افزایش می دهد درحالی که خوابگاه های ما 
ظرفیت این جمعیت را ندارند. با توجه به اینکه یکی از خوابگاه های 
دانشگاه ما در حال بازسازی است، پسرهای ورودی  ۱۴۰۳ دانشگاه ما 
در اتاق های ۸ و ۱۰ نفره یک مهمانسرا اسکان یافته اند؛ مهمانسرایی 
که برای استادان مدعو از شهرستان ها در نظر گرفته 
شده بود. در سایر خوابگاه ها هم اتاق ها چهار یا شش 
نفره است. به هر حال ظرفیت دانشگاه ما فرسوده و 
ناکافی است. ما از هم اکنون نگران وضعیت اتاق ها 

در سال آینده هستیم».

محرومیت از امکانات، جرم است
محمد اســدی، حقــوق دان که پیــش از این 
پرونده های دانشجویی زیادی را پیگیری کرده، این 
بار درباره وظایف وزارت علوم و دانشگاه ها به ویژه 
در برابر ســلامت دانشجویان ساکن در خوابگاه به 
«شرق» توضیح می دهد: «اصل ۳۰ قانون اساسی 
دولــت را مکلف کرده تحصیلات رایگان را تا پایان 
دوره متوسطه فراهم کند و همچنین «تحصیلات 
عالــی» را نیز تا جایی که کشــور به «خودکفایــی» در این زمینه 
برسد، به صورت رایگان در دسترس قرار دهد. اختلاف  نظرهایی 
هم در دولت های مختلف درباره تفســیر موضوع «خودکفایی» 
وجود دارد و این ســؤال مطرح اســت که چه زمانی به این حد 
خودکفایی می رسیم و چه میزان خدمات باید در دانشگاه ها ارائه 
شــود. با هر تفســیری از این اصل قانون اساسی اما این موضوع 
مشخص اســت که فراهم کردن دسترسی رایگان به تحصیلات 
عالی نیازمند بسترها و مقدماتی مانند خوابگاه،  تغذیه و سلامت 
است به عبارت دیگر خدمات رفاهی بخشی از این مقدمات است 
که دارای استانداردی عرفی بوده و رعایت آن ضروری است». او 
در پاســخ به این سؤال که اگر دانشگاه ها به وظایف خود در برابر 
دانشــجویان عمل نکنند و از این رهگذر دانشجویان با مشکلات 
جســمی و روانی مواجه شــوند، دولت مرتکب چــه تخلف یا 
جرائمی شده اســت؟ عنوان می کند: «گاهی عملکرد نامناسب 
منجر به بروز تخلف می شود و نه جرم. به عنوان مثال قصور در 
نظارت که منجر به کاهش کیفیت غذا شود،  نوعی تخلف است. 
ســاختار رســیدگی به تخلفات هم معمولا درون ســازمان قرار 
دارد. برای رســیدگی به تخلفات داخل دانشگاه هم یک هیئت 
رسیدگی به تخلفات وجود دارد که مسئول رسیدگی به تخلفات 
دانشــجویان در قالــب کمیته های انضباطی اســت و همچنین 
مسئولیت رسیدگی به تخلفات کارمندان دانشگاه و اعضای هیئت 
علمی را هم بر عهده دارد». بر اساس اعلام اسدی، در ماده ۵۷۰ 
کتاب تعزیرات قانون مجازات اســلامی، مقرر شــده که هر کس 
از کارمنــدان و مأموران دولت،  شــهروندان را از قانون مندرج در 
قانون اساسی محروم کند، به حبس و انفصال از خدمت محکوم 
می شود. یکی از حقوق مندرج در قانون اساسی هم حق تحصیل 
رایگان اســت. مصداق چنین جرمی محرومیت کلی از خدمات 
رفاهی است مثلا اگر به دانشجو،  خوابگاه تعلق بگیرد اما مسئول 
دانشگاه او را از خوابگاه محروم کند یا جلوی تحصیل او را بدون 
دلیل قانونی بگیرد، مصداق جرم عنوان شده در ماده ۵۷۰ است 
که رســیدگی به آن در صلاحیت محاکم دادگســتری است. به 
گفته این وکیل دادگســتری، در موضوع کیفیــت غذا،  اداره ای در 
دانشگاه ها وجود دارد که مسئولیت نظارت و کنترل کیفیت غذا را 
دارد. اگر این اداره به درستی به وظایف خود عمل نکند، مرتکب 
تخلف اداری شده است. گزارش این تخلف را می توان به هیئت 
رسیدگی به تخلفات دانشگاه ارائه داد. اما اگر کیفیت غذا آن قدر 
پایین باشــد که آسیبی متوجه سلامت دانشــجو شود،  موضوع 
ارتکاب جرم بوده و در قالب یکی از جنایات عمدی، شــبه عمدی 
یا خطای محض مقررشــده در قانون مجازات اســلامی ، قابلیت 

پیگیری در محاکم را دارد.
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